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Abstract

". "
SO

.In the name of God: Most gracious, Most Merciful

L4 book (Nahjul Balagha) (The main Rood to Eloquence) Which is a book is a hich Al-

§§§ reef-ul Radhi collected choices of Imam Ali speeches, letters and wisdoms — most valug

e eloquent book which contained the essence of Arabic Language quotations and texts 3

L holy Quraan and the prophet Sunna. It is said to be under the level of God’s speech a
§§§ bove the speech of human beings. I have passed some studies which deals with “Passi §,§§
P ce” in the Quraan expression so an a desire formed in my mind to study this subject in

L5 bk (Main Rood To Eloquence) beeause of its vast service to Language and to study it i
.valuable standard (texts) and quotation

esearch contains an introduction and preface with three chapters and conclusion incl §§§
o= .the results that have come up and three supplementaries o=
g -
wy )

&
owed in my research and the most important references which | depended on and mak "::

.clear the difficulties | have faced ¢

the preface I've introduced a definition of the “Passive Voice” and the suitable
(2 CJ

ggg sive verbs which can be predicated after omitting the (subject) and the couses that call §g§
P using passive voice and the most important purposes of omitting the subject as the PP
< i vidi ; S5
L .grammarians say dividing then into verbal purposes and sense purpose -
pag1apter One: Containing two researches: the first research studies the passive verb on t -
é,ga sis of formation and the transformations a then | counted their forms in past and preseg>:

=¥ mentionyin the phonetic changes that happen and how to transform then into Passive ¥’ %
b ond research studies the passive participle which is considered a phenomenon of pass

Y. S g . .. . . (2N
- gice building in which 1 followed the same programming in the first research studying <
o~ .regular and irregular forms

&

(o
wp) ‘v’?

apter Two: in this chapter the passive statement and sentence were studied and the gg”i

ion of predications in it. | explained the forms in which the subject comes through divi :‘
entences according to intransitive or transitive verbs which need one objects. Mentiork-y
[(-Yich word is most suitable to be used as a subject of the passive verb showing the view: [

)

. .. . -y
P grammarians pointing to the preferred of supported ones through my programming. -
L hapter also contains study of the sentences and statements regarding negative, certaintg>
[(-Yeceding, following, omission. It shoos two characteristics used by Imam Ali (peace be €=

":: .him) or employed in particular employment or dealings "::
& d
o apter Three: It contains the purposes of omitting the subject in [The main Rood to

wpb

-y

)




ature of [ the main Rood to Eloquence]. I've mentioned them through dividing them in §§§
rbal and sense purposes depending in analysing their texts on the reliable and importa &

.Explanations of the (main Rood) b
(o
<>

» o«

g o : : : : g
L obrtant of which is that passive texts in the (main Rood) are in harmoney and correspong
8
9 . . . .
ppin RO0d) also contains some special purposes some came according to the circamstan
y
(Y
)

-~ Chapter Four: consists of the results produced by the research; one of the most -~
[y to the most chaste and famous language decided by the grammarians in their books. @;
Y,. . i . . . o
L Ohting in the Islamic state at that time, and some one products of the distinguished psychg®:

gs’; AI|' (peace be on him). which way grown up in the hapds of the prophet Mohammed {5

“said “I am the most eloquent of the Arabs.” “l was given the skill and art of speech

O o=
& <

o irst supplementary is related to the subject of the first research of the (Chapter One) o
wpb

which is a inventory and dividing the passive verbs in the (Main Rood). The second L
o

Iementary Is related to the second research of Chapter one which is also an inventory gg'§

o dividing of the regular passive participles mentioned in the (Main Rood). The third o
L dlementary is related to theme of the chapter two which is an inventory and dividing pags

.sentences and statements

/[ Firas Abdul-Kadhim Al-Hilli /
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Abstract

In the name of God: Most gracious, Most Merciful.

The book (Nahjul Balagha) (The main Rood to Eloquence) Which is a
book is a hich Al-Shareef-ul Radhi collected choices of Imam Ali speeches,
letters and wisdoms — most valuable and eloquent book which contained the
essence of Arabic Language quotations and texts after the holy Quraan and
the prophet Sunna. It is said to be under the level of God’s speech and above
the speech of human beings. | have passed some studies which deals with
“Passive Voice” in the Quraan expression so an a desire formed in my mind
to study this subject in the book (Main Rood To Eloguence) beeause of its
vast service to Language and to study it in its valuable standard (texts) and
quotation.

The Research contains an introduction and preface with three chapters
and conclusion includes the results that have come up and three
supplementaries.

In the introduction, | explained why | have chosen this subject and the
programmer [’ve followed in my research and the most important references
which I depended on and making clear the difficulties | have faced.

In the preface I’ve introduced a definition of the “Passive Voice” and
the suitable passive verbs which can be predicated after omitting the (subject)
and the couses that call for using passive voice and the most important
purposes of omitting the subject as the grammarians say dividing then into
verbal purposes and sense purpose.

Chapter One: Containing two researches: the first research studies the
passive verb on the basis of formation and the transformations a then |
counted their forms in past and present tense mentionyin the phonetic changes
that happen and how to transform then into Passive. The second research
studies the passive participle which is considered a phenomenon of passive
voice building in which | followed the same programming in the first research
studying the regular and irregular forms.

Chapter Two: in this chapter the passive statement and sentence were
studied and the relation of predications in it. | explained the forms in which
the subject comes through dividing the sentences according to intransitive or
transitive verbs which need one objects. Mentioning which word is most
suitable to be used as a subject of the passive verb showing the view: of other
grammarians pointing to the preferred of supported ones through my
programming. The chapter also contains study of the sentences and statements
regarding negative, certainty, preceding, following, omission. It shoos two
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characteristics used by Imam Ali (peace be on him) or employed in particular
employment or dealings.

Chapter Three: It contains the purposes of omitting the subject in [The
main Rood to Eloguence] whether they were mentioned by the grammarians
or which is a characteristic feature of [ the main Rood to Eloquence]. I’ve
mentioned them through dividing them into verbal and sense purposes
depending in analysing their texts on the reliable and important Explanations
of the (main Rood).

Chapter Four: consists of the results produced by the research; one of
the most important of which is that passive texts in the (main Rood) are in
harmoney and corresponding with to the most chaste and famous language
decided Dby the grammarians in their books. The (main Rood) also contains
some special purposes some came according to the circamstances existing in
the Islamic state at that time, and some one products of the distinguished
psyche of Imam Ali (peace be on him). which way grown up in the hands of
the prophet Mohammed who said “I am the most eloquent of the Arabs.” “I
was given the skill and art of speech.”

The first supplementary is related to the subject of the first research of
the (Chapter One) which is a inventory and dividing the passive verbs in the
(Main Rood). The second supplementary is related to the second research of
Chapter one which is also an inventory and dividing of the regular passive
participles mentioned in the (Main Rood). The third supplementary is related
to theme of the chapter two which is an inventory and dividing passive
sentences and statements.

[ Firas Abdul-Kadkim A1-Hilli ]
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	اقْرَأْ وَرَبُّكَ الْأَكْرَمُ ( الَّذِي عَلَّمَ بِالْقَلَمِ (عَلَّمَ الْإِنْسَانَ مَا لَمْ يَعْلَمْ (
	كلِّ نفس طيّبة صادقة
	أهدي هذا الجهد المتواضـع جـداً جـداً


	3
	4
	بسم الله الرحمن الرحيم

	5
	6
	بناء الفعل للمجهول
	أوّلاً: بناء الفعل الماضي للمجهول
	المنحى العام لبناء الفعل الماضي للمجهول هو ضم أوله وكسر ما قبلَ آخره ثلاثياً كان أو زائداً عليه( )، نحو قوله تعالى: ﴿ونُفِخَ في الصُّورِ﴾( ) وأصل الفعل هو (نَفَخَ) وكذلك قولنا: (دُحْرِجَ الحجرُ) وأصل الكلام هو (دَحْرَجَ فلانٌ الحجرَ). هذا هو المنحى ا...
	1- إذا كان الفعل الماضي مبدوءاً بتاء زائدة يُبنى للمجهول بضمِّ أوله وثانيه وكسر ما قبلَ آخره نحو (تُقُبِّل) في قوله تعالى: ﴿ لِيَفْتدُوا بِهِ مِنْ عذابِ يومِ القيامَةِ ما تُقُبِّلَ منْهُمْ ﴾( ).
	2- إذا كان الفعل الماضي مبدوءاً بهمزة وصل يُبنى للمجهول بضمِّ أوله وثالثه وكسر ما قبل آخره( )، كما في قوله تعالى: ﴿ كشجرةٍ خبيثةٍ اجتُثَّتْ مِنْ فَوْقِ الأرْضِ ﴾( ).
	3- إذا كان الفعل الماضي ثلاثياً معتلَّ الوسط نحو (قال ، باع) يكون بناؤه للمجهول على ثلاث لغات( ) هي:
	أ- إخلاص الكسر: فنقول: (قِيلَ، وبِيعَ) وذلك بكسر ما قبل الألف فتقلب الألف ياء وكان الأصل (قُوِلَ، بُيِعَ). وهذه هي أفصح اللغات.
	ب- الإشمام: فنقول: (قيلَ، بيعَ) بإشمام القاف والباء شيئاً من الضمة إشارة إلى الأصل، وهي لغة فصيحة.
	جـ- إخلاص الضم: فنقول: (قُولَ، بُوعَ)، فبعد أن نضم الأول تنقلب الألف وجوباً إلى الواو.
	هذا إذا كان الفعل الثلاثي المعتل الوسط غيرَ متصل بتاء الفاعل أما إذا اتصل بها( ) فعند بنائه للمجهول يُنظر هل هو واويٌّ أو يائيٌّ فإن كان واويّاً نحو (سامَ يسومُ) كسر أوله أو أشمَّ فنقول: (سِمْتُ) فلو ضممنا أوله لالتبس بالبناء للمعلوم وبكونه هو السائم.
	وأما إذا كان يائياً نحو(باع يبيع) فإنه يضم أوله أو يشم فنقول: بُعْتُ) إذ لو كُسِرَ لالتبس بالمبني للمعلوم ويكون هو البائع.
	4- إذا كان الفعل الماضي على وزن (افْتَعَلَ) أو (انْفَعَلَ) "وذلك نحو اختار وانقاد وشبههما، فيجوز في التاء والقاف ثلاثة أوجه: الضم نحو (اخْتُورَ) و(انْقُودَ)، والكسر نحو اختير وانقيد ، والإشمام ،وتحرك الهمزة بمثل حركة التاء والقاف"( )
	5- إذا كان الفعل الماضي ثلاثياً مضعفاً مدغماً، أي ما كانت عينه ولامه من جنس واحد، نحو (صَدَّ، مَدَّ) فعند بنائه للمجهول تجوز في فائه ثلاثة وجوه هي: إخلاص الضمِّ – وهو الغالب - والإشمام وإخلاص الكسر، نحو قوله تعالى: ﴿ولوْ رُدُّوا لعَادُوا لما نُهُوا عَ...
	أما إذا كان الفعل متعدِّياً وقد ذُكِر مفعوله فإن نَصْبَ المفعول سيدلُّ على كون الفعلِ فعلَ أمْر كما في قولنا: (رُدَّ الأمرَ إلى أهله). وإذا كان المراد التعبير عن البناء للمجهول فحينئذ سيرتفع الاسم على أنه نائب فاعل فنقول (رُدَّ الأمرُ إلى أهله).
	كذلك إذا وُجدتْ قرينةٌ دالة على كون الفعل ماضياً مبنياً للمجهول فحينئذ سيكون الخيار للمتكلم في أي وجه يريده في البناء للمجهول سواء بالضم أو الإشمام أو الكسر. ومن تلك القرائن كون الفعل فعلَ شرط فإن فعل الأمر لا يأتي فعل شرط كما في قوله تعالى: ﴿ولوْ رُ...
	6- إذا كان الفعل الماضي المبني للمجهول منقوصًا فعند بنائه للمجهول تقلب الألف في آخره إلى ياء وذلك لانكسار ما قبلها سواء أكان الفعل واويّاً أم يائيّاً، فنقول في (دَعا،عَصى) (دُعِيَ،عُصِيَ).
	ثانياً: بناء الفعل المضارع  للمجهول

	المنحى العام لبناء الفعل المضارع للمجهول هو ضم أوله وفتح ما قبل آخره كما في قوله تعالى: ﴿إنما تُجْزَونَ ما كنتم تعملون﴾( )، وهناك خصوصيات لبعض الصيغ يمكن إجمالها  في ما يأتي:
	1- إذا كان الفعل أجوفَ فإن عينه تقلبُ ألفاً لتحركها في الأصل وانفتاح ماقبلها بعد نقل حركتها إليه نحو (قالَ يُقالُ، صالَ يُصالُ، باعَ يُباعُ) والأصل فيها هو (يُقْوَلُ، يُصْوَلُ، يُبْيَعُ) بعد ذلك يعلُّ إذ يُحمل على الماضي، وتنقل الفتحة من العين إلى ال...
	2- عند بناء الفعل المضارع المنقوص للمجهول  فإن الواو أو الياء في آخره تقلب ألفاً كما في قولنا: (يُدْعى، يُرْمى) وذلك لانفتاح ما قبلها.
	3- الفعل المضارع المثال عند بنائه للمجهول فإن واوه أو ياءه تثبت، نحو قولنا: (يُوْصَل، يُوْهَب، يُيْنَع).
	4- تتشابه صيغتا الفعل المضارع المبني للمجهول من الثلاثي المجرد والثلاثي المزيد بالهمزة في أوله (أفْعَلَ) فكلتا الصيغتين تبنى للمجهول على (يُفْعَل)، ويتبين المعنى المقصود من خلال المعنى الذي يؤديه الفعل في الجملة أو ما يتعلق به من حروف الجر أو سياق ال...
	1- يجب أن يُنْهى عن التقصير في أداء الحقوق.
	2- لقد قُرِّرَ أنْ يُنْهى المشروعُ في الوقت المحدد له دون زيادة.
	فالجملة الأولى الفعل فيها (يُنْهى) مضارع (نُهِيَ) الثلاثي غير المزيد بدلالة حرف الجر (عن) الذي يقترن به، وكذلك بدلالة المعنى المتحصل من السياق. أما الجملة الثانية فالفعل فيها (يُنْهى) مضارع (أُنْهِي) الثلاثي المزيد بالهمزة في أوله وهو واضح من المعنى ا...
	صيغ الأفعال المبنية للمجهول في نهج البلاغة
	أولاً: الفعل الثلاثي غير المزيد

	التشابه في المضارع بين صيغتي (فُعِل) و(أُفْعِل):
	1- أ: (ولا تُؤْتى البيوتُ إلا من أبوابها)( )
	ب: (وربَّما سألتَ الشيء فلا  تُؤْتاه)( )
	2- أ: (وبالعلم يُرْهَبُ الموتُ)( )
	ب: (ولا أُرْهَبُ بالضربِ!)( )
	3- أ: (والأَوْلى أن يُقالَ لكَ: إنَّكَ رقيتَ سلَّماً …… )( )
	ب: (فلا رجعةً تَنَالون، ولا عثرةً تُقالُونَ)( )
	جدول صيغ الأفعال المبنية للمجهول المستخدمة في نهج البلاغة

	7
	1- صيغة اسم المفعول من الفعل الثلاثي المجرد الصحيح السالم (مَفْعُول)
	2- صيغة اسم المفعول من الفعل الثلاثي المجرد الصحيح المضَّعف (مَفْعُول)
	3- صيغة اسم المفعول من الفعل الثلاثي المجرد الصحيح المهموز (مَفْعُول)
	4- صيغة اسم المفعول من الفعل الثلاثي المجرد المعتل الأول (المثال)، (مَفْعُول)
	5- صيغة اسم المفعول من الفعل الثلاثي المجرد المعتل الوسط (الأجوف)، (مَفْعُول)
	6- صيغة اسم المفعول من الفعل الثلاثي المجرد المعتل الآخر (المنقوص)، (مَفْعُول)
	1- صيَغ اسم المفعول من الفعل الثلاثي المزيد بحرف واحد
	2- صيغة اسم المفعول من الفعل الثلاثي المزيد بحرفين
	3- صيغة اسم المفعول (مُسْتَفْعَل) من الفعل الثلاثي المزيد بثلاثة أحرف

	8
	الإسناد في جملة البناء للمجهول
	أولاً: الجملة ذات الفعل المبني للمجهول المتعدي بنفسه إلى مفعول به واحد أصلاً
	ثانياً: الجملة ذات الفعل المبني للمجهول المتعدي إلى مفعولين الأول بنفسه والثاني بواسطة حرف الجر أصلاً
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